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Otázky pro Jana Hřebačku,
ředitele Správy Krkonošského národního parku

Co vás napadne, když se řekne Český statistický úřad?

Spousta čísel, které někdo musí vyhodnotit, a v poslední době zejména 

sčítání obyvatelstva.

Je mnoho oborů, které se bez statistiky neobejdou. Jak je to s životním 

prostředím a přírodou? Vy pro svoji práci statistiky využíváte?

Naše práce je velmi různorodá a zejména v některých obchodních zále-

žitostech využíváme i data prezentovaná statistickým úřadem. Obecně 

ale lze říci, že statistiku jako vědu využíváme velmi často. V poslední 

době jsme např. ukončili projekt podporovaný z tzv. Norských fondů. 

Byl zaměřený na provozní statistickou inventarizaci stavu lesních eko-

systémů Krkonoš. Pomocí kontinuálního statistického vyhodnocení bu-

deme moci v budoucnosti hodnotit efektivitu managementu. Ochrana 

přírody je častokrát velmi subjektivní záležitost a je vcelku normální, 

že člověk nutně potřebuje potvrzení praktikovaných postupů ve vztahu 

k nejrůznějším přírodním prvkům. Tento projekt a jeho statistická data 

nám umožní si v praxi ověřit, zda cesta, kterou jsme zvolili v oblasti 

péče o lesní ekosystémy, je správná.

Už třetím rokem jste ředitelem KRNAPu. Je to práce, o které jste vždyc-

ky snil, nebo se prostě objevila možnost, tak jste si řekl, proč bych to 

vlastně nezkusil?

Sny by člověk mít měl a já určitě nejsem výjimkou. Nebylo by ale 

příliš zdravé snít o pozici ředitele. Takové sny jsem opravdu neměl. 

Vždy jsem si ale přál pracovat pro přírodu a ovlivňovat chod věcí ve-

řejných v Krkonoších. Určitě patřím k ambiciózním lidem a pokud se 

v určitý okamžik objevila možnost obsadit tuto pozici, neváhal jsem 

se o to pokusit. 

Jaké to vlastně je, být ředitelem nejstaršího národního parku?

Velmi zajímavé. Musím říci, že mě tato práce v současné době naplňuje. 

Postupně realizuji změny, o kterých si myslím, že jsou nezbytné. Věřím, 

že krok za krokem vytváříme moderní organizaci. Organizaci otevře-

nou, komunikativní, předvídatelnou a hlavně organizaci, která přestává 

být jen úřadem. 

No a na druhé straně je to vše obrovský závazek vůči hodnotám, kte-

ré byly v Krkonoších tvořeny po tisíciletí. Příroda se už není schopna 

našemu lidskému tlaku bránit sama. Musíme jí pomáhat a neustále se 

učit vztahům a vazbám mezi živými a neživými prvky. A pak je to sa-

mozřejmě spousta běžných povinností spojených s řízením organizace. 

V současné době realizujeme, kromě běžného hospodaření v rámci 

organizace, téměř 40 projektů, které jsou podpořeny z nejrůznějších ev-

ropských zdrojů. Každý si asi dovede představit, kolik práce je s řízením 

jednotlivých projektů spojeno. 

VZDĚLÁNÍ: Vysoká škola zemědělská v Brně, lesnická fakulta – obor les-

ní inženýrství, odborné stáže na amerických univerzitách v Michiganu, 

Coloradu a na Floridě; 

ZAMĚSTNÁNÍ: 1991 – 1994 – lesní závod v Horním Maršově; 1994 – 

doposud Správa Krkonošského národního parku. V roce 2008 se stal 

ředitelem Správy Krkonošského národního parku; 

DALŠÍ ČINNOST: podílel se na projektu nadace FACE pro obnovu krko-

nošských lesů postižených imisemi nebo na certifi kaci lesního hospoda-

ření v Krkonoších v kvalitě FSC (Forest Stewardship Council).

Jan Hřebačka
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Chodíte do Parku každý den? 

Velmi rád bych chodil, ale není to možné. Pokouším se samozřejmě být 

v terénu tak často, jak jen to jde. Jsou ale týdny, ve kterých strávím mnoho 

času na jednáních a nejrůznějších setkáních či běžnou administrativou. Je-

likož ale v Krkonoších žiji, dokáži spojit pracovní povinnosti s odpočinkem 

třeba o víkendech během pochůzek v terénu. Pro naši práci je to nezbytné. 

Kolikrát za rok třeba vyjdete na Sněžku?

V loňském roce jsem Sněžku navštívil 6krát. Frekvence návštěv jednot-

livých míst národního parku je odvislá od nutnosti řešení buď systémo-

vých opatření, která častokrát diskutujeme v terénu, nebo od nutnosti 

řešení konkrétního problému. 

I když je to ještě opravdu velmi daleko, v roce 2013 oslaví KRNAP 50 

let od svého založení. Bude to pro KRNAP rok plný oslavných akcí ne-

bo na něco podobného nemáte čas? Případně, je to tajné a máme se 

nechat překvapit?

Doufám, že vás i veřejnost mile překvapíme. Opravdu chystáme program 

na celý rok a podrobnosti bych nerad prozrazoval. Pevně věřím, že bu-

deme například schopni připravit a otevřít nové návštěvnické centrum 

v Krkonošském muzeu a tím zároveň i odstartovat zcela novou éru ko-

munikace s veřejností v Krkonoších. Bude toho mnoho, co se chystá, již 

teď vás všechny srdečně zveme.

Zřejmě je to nezodpověditelná otázka, ale která část KRNAPu je nej-

krásnější? Nebo spíše jaká je vaše nejoblíbenější?

Krkonoše jsou krásné jako celek. Je velmi těžké vyjmenovat nejkrásněj-

ší část. Navíc vnímání míst velmi závisí na ročním období. Ale pokud 

mám jmenovat jedno místo, které mám velmi rád, pak je to celá oblast 

Modrého Dolu ve východních Krkonoších. 

Bylo by možné ve zkratce říci, jaké jsou vaše plány s KRNAPem? Čeho 

byste chtěl jako ředitel dosáhnout?

Chci mít veřejnost na své straně, na straně ochrany přírody, na straně 

národního parku. V této větě je vlastně řečeno úplně všechno. Ochrana 

přírody je závazek a důvod naší existence. Jsem si vědom, že toto poslání 

bez veřejné podpory nelze realizovat. 

Inspirujete se ve své práci zkušenostmi ze zahraničních národních parků? 

Ano, když hovořím o nutné změně, mám mnoho zkušeností a nápadů 

zejména ze zahraničí. Práce ve vztahu k veřejnosti je velmi inspirativ-

ní např. v Severní Americe (Yellowstone NP, Rocky Mts.NP). Ostatní 

odborné problémy ale lze studovat i daleko blíže. Jen dennodenní 

kontakty s kolegy z Polska z Krakonoskiego Parku Narodowego jsou 

velmi cenné. Máme mnoho kontaktů v rámci federace EUROPARC 

s národními parky v celé Evropě zejména z Rakouska, Německa, Itálie 

a Skandinávie. Naposledy jsme se seznámili s praxí v národním parku 

Abruzzo ve střední Itálii. 

Jaké máte v parku nejnebezpečnější zvíře? Myslíte, že by se návštěvníci 

Krkonoš mohli někdy potkat s medvědem?

S medvědem se v Krkonoších návštěvníci bohužel nepotkají. I přesto, že 

se v horách již opět můžete potkat s rysem, nejnebezpečnější pro turisty 

nadále zůstává podcenění počasí. I proto jsme v posledním roce společně 

s Horskou službou realizovali projekt „Bezpečné Krkonoše“, prostřednic-

tvím kterého jsme vybavili a vyškolili náš personál pro případ spolupráce 

při záchraně lidských životů. 

Tomáš Chrámecký | odbor vnější komunikace
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ODDĚLENÍ INFORMAČNÍCH SLUŽEB

Český statistický úřad poskytuje informační služby na základě Zákona 

o státní statistické službě.

Ve všech krajských městech a v Praze jsou k dispozici oddělení informačních 

služeb, která vám poskytnou nebo zprostředkují všechny informace, které 

úřad zveřejňuje. Informační služby v krajských městech se přitom více orien-

tují na poskytování regionálních statistických informací a dalších služeb.

OSTATNÍ SLUŽBY ČSÚ

• Výběry z databází jednotlivých statistik (např. statistika obyvatelstva, 

odvětvové statistiky-průmysl, zemědělství, statistika rodinných účtů, 

cenová statistika, volební statistiky apod.) • Výběry z regionálních data-

bází (kraje, okresy, městská a obecní statistika.) • Výběry dat z Registru 

ekonomických subjektů (RES) • Výběr dat z registru sčítacích obvodů 

(RSO) • Úřední výpisy ze statistických zjišťování (např. potvrzení míry 

infl ace.) • Konzultační a poradenská činnost (např. ohledně obsahu sta-

tistických ukazatelů či dostupnosti dat) • Poskytování odpovědí na do-

tazy týkající se zveřejněných informací (včetně tzv. rychlých informací, 

metodiky zjišťování dat, probíhajících šetření či evropských dat včetně 

mezinárodního srovnání apod., osobní, telefonické, e-mailové, písemné) 

• Prodej a předplatné publikací Českého statistického úřadu podle 

schváleného edičního plánu • Poskytování výpisů IČO z RES • Služby 

Ústřední statistické knihovny (pouze Praha)

telefonická infolinka poskytující základní informace 

o vývoji ekonomických ukazatelů ČR: 274 052 900

on-line katalog knihovny: http://library.czso.cz/

twitter: http://twitter.com/statistickyurad

webové stránky: www.czso.cz, www.vykazy.cz

SLUŽBY ČESKÉHO STATISTICKÉHO ÚŘADU


